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§ 1 
Genomgång av närvaro  
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) förklarade sammanträdet 
öppnat. Nämnden ajournerade sig mellan klockan 18:33-18:56 för 
Öppet forum med allmänhetens frågestund. Närvaron redovisas på 
sida 1. 
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§ 2 
Val av justerare och meddelande om tid för 
protokolljustering  

Beslut  
1. 1:e vice ordförande Henrietta Ludwig (C) utses att 

tillsammans med ordförande Cecilia Obermüller (MP) 
justera dagens protokoll 

2. Protokollet ska justeras den 1 oktober 2024. 
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§ 3 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden fastställer förslaget till dagordning. 

 

Sida 4 (13)



Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2024 
 

2024-09-26 

§ 4 
Anmälan av protokolljustering  
Anmäls att stadsdelsnämndens protokoll från den 29 augusti 
justerades den 3 september 2024. 
 

Sida 5 (13)



 
 

Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2024 
 

2024-09-26 

§ 14 
Stockholms stads program för stöd till anhöriga  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (dnr KS 2024/749) 
SKA 2024/442 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Socialnämnden fick i budgetuppdrag att under 2024 revidera 
Stockholms stads program för stöd till anhöriga i samarbete med 
äldrenämnden. Programmet har nu reviderats och förslag till nytt 
program för socialtjänstens verksamheter har tagits fram. Nytt 
program föreslås gälla från år 2025 och tills kommunfullmäktige 
beslutar om annat. 
  
I förslag till nytt program har synpunkter och underlag inhämtats 
från utvärdering av tidigare program, nationell anhörigstrategi, 
intresseorganisationer, chefer och medarbetare i Stockholms stads 
socialtjänst, Region Stockholm samt anhöriga. 
  
Ändringar som gjorts är bland annat revidering av syfte och mål, 
förändring i disposition och omfattning, förtydligande om 
målgrupp, uppdatering av underlag, tillägg om nationell 
anhörigstrategi samt tillägg om mänskliga rättigheter. I förslag till 
nytt program har fem fokusområden med tillhörande aktiviteter 
tagits fram. Dessa anger prioriterat arbete för stöd till anhöriga och 
består av: 
  

- Information om socialtjänstens stöd till anhöriga 
- Kunskap och kompetens 
- Stöd till anhöriga 
- Samverkan 
- Systematisk uppföljning 

  
Socialnämnden och äldrenämnden ansvarar för att programmet 
sprids inom stadens socialtjänst. Socialnämnden, äldrenämnden och 
stadsdelsnämnderna ansvarar för att implementera, genomföra och 
löpande följa upp de delar som rör deras verksamheter. 
  
Förvaltningen är positiv till det nya programmet för stöd till 
anhöriga. Förvaltningen anser att programmet tydliggör de krav 
som åligger staden att erbjuda stöd till anhöriga och instämmer i att 
likställighet inom staden rörande anhörigstöd är av stor vikt. 
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Förvaltningen lämnar förslag på olika kompletteringar. Slutligen 
redogör förvaltningen för behov av att lyfta fram svårigheten i att nå 
anhöriga till invånare med utländskt bakgrund eller som tillhör en 
nationell minoritet. 
  
Tjänsteutlåtandet har beretts i samråd med stadsdelsnämndens 
pensionärsråd vars synpunkter återfinns under egen rubrik i 
förvaltningens tjänsteutlåtande. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 1:e vice ordförande Henrietta Ludwig (C) yrkar 
bifall till Centerpartiets förslag till beslut. Ledamot Kristina Lutz 
m.fl. (M) yrkar bifall till Moderaternas förslag till beslut. 
Ledamot Lena Kling (L) yrkar bifall till Liberalernas förslag till 
beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) konstaterar att det finns fyra 
förslag till beslut och det är förvaltningens förslag, Centerpartiets 
förslag, Moderaternas förslag och Liberalernas förslag. Ordförande 
ställer förslagen mot varandra och finner att stadsdelsnämnden 
beslutar enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
1:e vice ordförande Henrietta Ludwig (C) reserverar sig mot 
beslutet till förmån för sitt eget förslag till beslut enligt följande: 
  
1. Att delvis bifalla förslaget till program för stöd till anhöriga. 
2. Att därutöver anföra följande: 
  
Det mesta talar för att äldreomsorgen kommer, av demografiska 
skäl, bli hårt ansträngd framöver. Detta kommer i sin tur sätta extra 
press på anhöriga. Det är därför av stor vikt att särskilt tydliggöra 
att anhöriga utgör en frivillig insats och att staden bör ha en generös 
hållning för avlastning och stöd till anhöriga. Här behövs också en 
kontinuerlig uppföljning med den anhörige. 
  

Reservation 
Ledamot Kristina Lutz m.fl. (M) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för sitt eget förslag till beslut enligt följande: 
  
1. Att delvis godkänna förslaget till beslut. 

Sida 7 (13)



 
 

Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2024 
 

2024-09-26 

2. Att uppdra åt kommunfullmäktige att utreda och implementera en 
central, oberoende kanal för anhöriga att framföra synpunkter och 
klagomål. 
3. Att därutöver anföra följande: 
  
Stockholms stads program för stöd till anhöriga har reviderats och 
förslag på nytt program har tagits fram. Nya anhöriggrupper har 
definierats såsom barn t.ex. vilket är bra, då dessa bör hanteras efter 
sina behov. Det framkommer att det finns fortsatta utmaningar med 
likvärdigheten i stadsdelsförvaltningarna. Samverkan är en 
framgångsfaktor. 
  
Moderaterna har efterfrågat en central oberoende instans för 
anhöriga för att kunna få hjälp vid klagomål och för att stödja och 
lämna synpunkter. Detta då det är svårt för anhöriga att  veta var 
man ska vända sig. Detta rimmar väl med vad Sweco skriver i sin 
utvärdering. Anhörigstödet har utvecklats men programmet saknar 
en sammanhållen strategi för uppföljning och utvärdering. Detta 
kan bidra till mer effektiva och likvärdiga stödinsatser i hela staden 
samt en kunskapsbank med förbättringsområden. 
  

Reservation 
Ledamot Lena Kling (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget förslag till beslut enligt följande: 
  
1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut. 
2. Att uppdra åt kommunfullmäktige att komplettera programmet 
med beslut om att verka för ett samverkansavtal mellan staden och 
regionen gällande samarbete om uppsökande sjukvård för anhöriga 
till personer som drabbats av dödligt våld. 
3. Att därutöver anföra följande: 
  
Vi välkomnar att det program för stöd till anhöriga som togs fram 
under den grönblå majoritetens föregående mandatperiod nu 
utvärderats och uppdaterats. Anhörigas situation är ofta både 
utmanande och osynliggjord. Det är därför viktigt att målgruppen 
särskilt uppmärksammas i enlighet med stadens program för stöd 
till anhöriga. 
  
Vi vill framförallt lyfta målgruppen anhöriga till personer som 
drabbats av dödligt våld. Det är en målgrupp som kräver särskild 
kompetens för att bemöta och förstå. När krisen inträffar är det 
viktigt att snabbt kunna möta anhöriga och erbjuda lämpliga 
stödinsatser på såväl lång som kort sikt. Vilket stöd som behövs är 
individuellt där vissa kan behöva praktisk hjälp en kortare tid och 
hjälp med myndighetskontakter, medan andra kan behöva 
kvalificerad traumabehandling. Det behövs därför ett tätare 
samarbete med regionen om uppsökande sjukvård för anhöriga till 

Sida 8 (13)



 
 

Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2024 
 

2024-09-26 

personer som drabbats av dödligt våld. Staden bör därför verka för 
att ta fram ett samverkansavtal med regionen om uppsökande stöd 
från vårdcentralerna vid krishändelser. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2024/442-2 (Godkänd - R 1) Remiss av Stockholms 
stads program för stöd till anhöriga 

 SKA 2024/442-1 Följebrev Stockholms stads program för 
stöd till anhöriga, KS 2024/749 

 SKA 2024/442-1.1 Tjänsteutlåtande - Stockholms stads 
program för stöd till anhöriga 

 SKA 2024/442-1.2 Bilaga 1 - Förslag till program för stöd 
till anhöriga 

 SKA 2024/442-1.3 Bilaga 2 - Stockholms stads program för 
stöd till anhöriga 

 SKA 2024/442-1.4 Bilaga 3 - Rapport Utvärdering av 
Stockholm stads anhörigprogram 2021-2024 
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§ 15 
Remiss av motion om att centralisera handläggningen av 
ledsagning/ledsagarservice och biträde av kontaktperson  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (Dnr 2024/407) 
SKA 2024/268 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Remissen framför ett behov av att utreda möjligheten till att 
centralisera handläggningen av ledsagning/ledsagarservice och 
biträde av kontaktperson, i syfte att göra handläggningen mer 
likställd över staden. 
 
Förvaltningen anser att förslaget med att centralisera handläggning 
av ledsagning/ledsagarservice och biträde av kontaktperson inte är 
förenligt med den enskildes bästa. Trots att förvaltningen delar 
uppfattningen av att likställigheten av bifall/avslag kan öka med en 
central funktion, ser förvaltningen att en sådan funktion skulle öka 
risken för att möjligheterna att göra en korrekt helhetsbedömning av 
den enskildes behov skulle minska, varför en centraliserad funktion 
inte är att föredra. 

Förslag till beslut 
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Ledamot Sergej Salnikov (SD) yrkar bifall till 
Sverigedemokraternas förslag till beslut. 

Beslutsgång 
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) konstaterar att det finns två 
förslag till beslut och det är förvaltningens respektive 
Sverigedemokraternas förslag. Ordförande ställer besluten mot 
varandra och finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 

Reservation 
Ledamot Sergej Salnikov (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för ett eget förslag till beslut enligt följande: 
  
Skarpnäcks stadsdelsnämnd föreslår att kommunstyrelsen föreslår 
kommunfullmäktige att bifalla Sverigedemokraternas motion i sin 
helhet. 
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Handlingar i ärendet 

 SKA 2024/268-2 (Godkänd - R 1) Remiss av motion om att 
centralisera handläggningen av ledsagning/ledsagarservice 
och biträde av kontaktperson 

 SKA 2024/268-1.1 Motion om att centralisera 
handläggningen av ledsagning/ledsagarservice och biträde av 
kontaktperson 

 SKA 2024/268-1 Följebrev Motion om att centralisera 
handläggningen av ledsagning/ledsagarservice och biträde av 
kontaktperson 
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§ 16 
Remiss av motion om effektiva feriejobb för unga  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (Dnr 2024/682) 
SKA 2024/386 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat en motion för yttrande. I motionen 
framförs behov av att utvärdera den långsiktiga effekten av 
feriejobb för olika grupper. Vidare föreslås att nya riktlinjer 
utarbetas för att säkerställa feriejobbens kostnadseffektivitet. I 
förslaget ligger att platserna ska skalas ner för att fokusera på enbart 
grupper som har belagd nytta, vilket förstås som ungdomar med 
särskilda behov där insatsen ökar deras arbetsmöjligheter i 
framtiden. 
 
Stockholm stads kommunala feriejobb för ungdomar och unga 
vuxna har flera syften att fylla. Grunden är att erbjuda unga i åldern 
16-19 år ett första möte med arbetsmarknaden och främja jämlika 
uppväxtvillkor. 
 
Unga som ingår i de prioriterade målgrupperna utgör cirka sex 
procent av det totala antalet för hela staden vilket är i linje med 
tidigare år. Om en utvärdering av stadens feriejobb behövs bör den 
omfatta samtliga unga som tillhör målgruppen för insatsen, 
inkludera effekter för prioriterade ungdomar och väga in 
socioekonomiska faktorer. 
 
Förvaltningens erfarenhet är att det finns undergrupper i de 
prioriterade målgrupperna med andra anpassningsbehov än 
människovårdande yrken kan erbjuda, för att få en värdefull ingång 
och erfarenhet av arbetsmarknaden. Det kan vara relevant att följa 
upp och utveckla hur pass väl nischade de nu tillhandahållna 
arbetstillfällena är för dessa målgrupper. 

Förslag till beslut 
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Ledamot Sergej Salnikov (SD) yrkar bifall till 
Sverigedemokraternas förslag till beslut. 
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Beslutsgång 
Ordförande Cecilia Obermüller (MP) konstaterar att det finns två 
förslag till beslut och det är förvaltningens respektive 
Sverigedemokraternas förslag. Ordförande ställer besluten mot 
varandra och finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 

Reservation 
Ledamot Sergej Salnikov (SD) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för ett eget förslag till beslut enligt följande: 
  
Skarpnäcks stadsdelsnämnd föreslår att kommunstyrelsen föreslår 
kommunfullmäktige att bifalla Sverigedemokraternas motion i sin 
helhet. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2024/386-2 (Godkänd - R 1) Remiss av motion om 
effektiva feriejobb för unga  

 SKA 2024/386-1.1 Motion om effektiva feriejobb för unga 
 SKA 2024/386-1 Följebrev Motion om effektiva feriejobb 

för unga, KS 2024/682 
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